
نشانی : خیابان انقلاب اسلامي، بین حافظ و خیابان ولیعصر)عج(، كوچه سعید، پلاك 9روزنامه سیاسی ، فرهنگی،  اجتماعی، اقتصادی
 روابط عمومي: 66413792       تلفن: 66413783   نمابر: 66414137  
    info@vatanemrooz.ir  : پست الکترونیک  @vatanemrooz :پیامرسان   
چاپ: موسسه جام جم برتر برنا    توزیع: نشر گستر امروز: 61933۰۰۰

صاحب امتیاز و مدیرمسؤول: محمد آخوندی
 مدیرعامل: رضا شکیبایی

 سردبیر: سید عابدین نور الدینی

از 23 خردام��اه 1404، اتفاقاتی بر 
ملت ایران گذشته که هیچ انسان 
وطن خواه��ی نمی توان��د در قبال 
آن بی تفاوت باش��د. کش��تار زنان 
و ک��ودکان بی گناه توس��ط رژیم 
صهیونیستی، این بار داخل مرزهای 
ایران و مقابل چش��مان مردم رقم خورد. هنرمندان و جریان های 
مختلف هنری در نس��بت با این جنایات، واکنش هایی را نش��ان 
دادند و عمده نظرات هم محدود به اس��توری های اینس��تاگرامی 
یا مصاحبه های تک خطی با رس��انه های داخلی بود اما ظاهرا این 
صداها فقط مصرف داخلی داشتند و پژواکش درون مرزهای ایران 
بود. به نظر می رسد نسبت رسانه های خارجی با آنچه درون ایران 
رخ می دهد از کانال رویدادها و اتفاقات جنگی و سیاسی است نه 
آنچیزی که در کف جامعه ایران در حال رخ دادن است. در چنین 
وضعیتی این سوال مطرح می شود که آیا این باور به عنوان یکی از 
بازوهای دیپلماسی فرهنگی بین مدیران ما وجود دارد که هنرمند 
زیسته در بطن جغرافیای فرهنگی ایران، می تواند به کمک ارتباطات 
و کاریزم��ای خود در جامعه جهانی، ص��دای مردم ما را به گوش 
جهانیان برساند. آیا اساسا تلاشی برای گردهمایی هنرمندان ایرانی 
که وجهه بین المللی دارند ش��کل گرفته است؟ و اگر گردهمایی 
داشتیم، آیا کانال های ارتباطی هنرمندان با خارج از کشور به نفع 
منافع ملی تقویت شده است؟ واضح است پیش از آنکه بخواهیم 
درباره کانال های ارتباطی جریان های هنری با خارج از مرزهای ایران 
سوال کنیم سوالات جدی تری دیگری را هم باید از دستگاه های 
فرهنگی رسانه ای پرسید؛ اینکه چقدر امکان و اثرگذاری هنرمند 
ایرانی در س��طح بین المللی را فرصت می داند؟ اساسا نسبت این 
دستگاه ها با شرایط جدید چیست و آیا به فکر بازآرایی نسبت خود 
با هنرمندان هستند یا نه؛ همچنان وضعیت ارتباطی بین جریان 
حکمرانی فرهنگی و بدنه هنری بلاتکلیف اس��ت؟  اگر بخواهیم 
خوش بینانه به این موضوع نگاه کنیم و بگوییم تلاش های موثر و 
سازماندهی شده ای برای توجیه و حضور موثر هنرمندان در میدان 
انجام شده است، باید پرسید نتایج آن را کجا می توان ردیابی کرد؟ 

صدای مردم در جشنواره بین المللی سینما ■
مدیران س��ازمان سینمایی و حلقه های مشورتی پیرامون این 
مدیران، دعوی جهانی ش��دن سینمای ایران را داشته و دارند. در 
دوره فعلی هم تلاش هایی را برای تحکیم تعامل بین سینمای ایران 
و سینماگران خارجی شاهد بودیم. تاکید بر حضور آثار سینمای 
ایران در جشنواره های خارجی و تسهیل و حمایت از فیلمسازان 
ایرانی برای حضور در رویدادهای بین المللی از جمله اقداماتی است 
که در یک سال گذشته در دولت جدید تقویت شده. احیای بخش 
بین الملل جش��نواره فیلم فجر را هم می توان در چارچوب چنین 
رویکردی تحلیل کرد. اتفاقا این یکی از مهم ترین مزیت های سازمان 
س��ینمایی در نسبت با دولت قبلی است. به نظر می رسد مدیران 
سینمایی با فعال کردن سطوح تعاملی خود با سینماگران بین المللی 
می توانند سازوکاری را طراحی کنند که صدای مظلومیت مردم ایران 
از کانال فیلمسازان خارجی به گوش جهانیان برسد. مگر نه این 
است که فیلمسازان ایرانی رکورددار حضور در جشنواره های معتبر 
بین المللی هستند و سینمای ایران کلکسیونی از جوایز خارجی دارد؛ 
پس این توقع زیادی نیست که کمپین ها و رویدادهای متنوعی با 
محوریت مردان و زنان سینمای ایران شکل بگیرد و از هنرمندان 
بین المللی برای حضور در این کمپین دعوت ش��ود. واضح است 
که این کنش��گری باید در سطوح هنری و بین هنرمندان برقرار 
شود نه اینکه توقع داشته باشیم برگزار کنندگان و مدیران اجرایی 

جشنواره های خارجی وارد این کارزار شوند.
با این حال به نظر می رس��د محدوده عملیاتی دس��تگاه های 

فرهنگی و رس��انه ای کشور همان کارهای دمده و از پیش تعیین 
شده است. گویی با مدیرانی طرف هستیم که تصمیم دارند خیلی 
شیک و مجلسی پشت میزهای شان بنشینند و همچون دیپلمات ها با 
نامه نگاری و بیانیه صادر کردن، واکنش هایی از سر رفع تکلیف نشان 
دهند. مثل همان خبری که چند روز پیش منتشر شد که مدیر 
عامل بنیاد سینمایی فارابی پیامی را به جشنواره های بین المللی فیلم 
ارسال کرد و آنها را به پویش حمایت از »عدل و آزادی و محکومیت 
رژیم جنایتکار و کودک کش صهیونیستی« دعوت کرد. فارغ از اینکه 
این پویش کجا برپا شد و قرار است جشنواره های خارجی چگونه 
به این پویش ملحق شوند و کارکردش در نظام بین المللی چیست، 
سوال اساسی تر این است: مگر بنیاد فارابی رابط وزارت خارجه است 
که دلخوش به نامه نگاری با جشنواره های بین المللی است و آیا واقعا 
این همه بضاعت یک دستگاه تصمیم گیر و تصمیم ساز در سینمای 
ایران همین است و بس؟ بهتر نبود اهالی سینما و جریان ها و صنوف 
فعال سینمایی را برای راه اندازی چنین کمپینی فعال می کردید؟

چه باید كرد؟ ■
در یک نگاه تقلیل گرایانه به س��احت و کارکرد رسانه، وظیفه 
اطلاع رسانی درباره آنچه از 23 خردادماه بر ملت ایران گذشته است 
را بر عهده خبرگزاری ها یا در بهترین حالت رسانه های برون مرزی 
می گذارن��د. به طور واضح با چنی��ن نگاهی ظرفیت های متعدد 
جریان های فرهنگی و هنری نادیده گرفته می شود، در حالی که 
ما این روزها در معرض یک تهاجم ترکیبی از سوی دشمنان این 
خاک قرار داریم و لاجرم باید برای چنین وضعیتی نگاهی همه جانبه 
به قوای فرهنگی و رسانه ای داشت. پس در چنین شرایطی انتظار 
بی جایی نیست که هنرمند ایرانی در بیرون از مرزها، حداقل تصویر 
کودکان به خون غلتیده ایران را روی دست بگیرد و در ارتباط با 

هنرمندان جهانی، آنچه را بر سر مردم ایران می رود تبیین کند. 
اگر مدیران یا صنوف فرهنگی و هنری ما قائل به این باشند، 
ظلمی را که در جنگ 12 روزه به ایران ش��ده است باید به گوش 
جهانیان رساند و این از طریق هنرمندان جهانی قابل پیگیری است، 
پس چه بهتر طراحی هایی انجام شود تا از اعتبار و جایگاه هنرمند 
ایرانی برای بلند کردن فریاد مظلومیت مردم ایران کمک بگیرند. 
ضمن اینکه باید تلاش شود این فریادها فقط در محدوده مرزی ایران 
اکو نشود و منفذهای قوی به بیرون از ایران پیدا کند. کمپین های 
رسانه ای با محوریت چهره های مشهور هنری طراحی شود و حتی 
با دعوت به یک چالش رسانه ای، فراخوانی برای هنرمندان بی خبر 

یا سکوت کرده، ارسال شود.

هنرمندان ایرانی در رشته های مختلف هنری از جمله موسیقی، 
انیمیشن، فیلم کوتاه و کاریکاتور در جهان شناخته شده اند. هر کدام 
از هنرمندان می توانند به کمک ظرفیت های رسانه ای، رویدادهایی 
برون مرزی طراحی و هدایت کنند. کافی است دستگاه های دولتی 
دورادور از آنها حمایت کنند یا حداقل به جهت هدایت ایده های 
فرهنگی، گردهمایی هایی با حضور هنرمندان و صاحبان ایده برگزار 
شود. دستگاه حکمرانی فرهنگی این بار در آزمون دیگری برای تعامل 
با هنرمندان قرار دارد و می تواند با اعتماد به جریان های مختلف 
هنری، فرصتی را فراهم کند تا هنرمند ایرانی با خلاقیت  و ظرافت 

خاصه  خود، تریبون های دادخواهی ملت ایران را طراحی کند.
دست بالای هنرمند ایرانی در دنیا ■

هنرمندان ایرانی خوب می دانند در این فقره ای که رخ داد، قوای 
استدلالی کم ندارند. شاید درباره اتفاقاتی که طی چند سال اخیر 
رخ داده است، سوءتفاهماتی بین حاکمیت و هنرمندان پیش آمده 
و در برخی مواقع هنرمند ایرانی از کنشگری مستقیم پرهیز کرده 
است و احتمالا  برای این انفعال توجیهاتی بتراشد اما این بار قضیه 
خیلی فرق می کند. در حالی که مردان سیاسی طی یک فرآیند 
دیپلماتیک مشغول مذاکره بودند، کشور ما مورد حمله دشمنی قرار 
گرفت که اکنون منفورترین رژیم سیاسی نظامی در بین مردم جهان 
است. حتی رسانه های غربی بارها تاکید کرده اند که ایران بر پایه 
یک دروغ مورد حمله قرار گرفته است. وقتی چنین ظلمی بر ملت 
و کشور ما روا شده است، چرا نباید هنرمند ایرانی با سری بلند در 
پیشگاه مردم جهان فریاد دادخواهی سر دهد. هنرمند ایرانی فارغ 
از اینکه نس��بت به جان های از دست رفته در خاک ایران وظیفه 
دارد، به جهت تهییج عواطف انس��انی در تریبون های جهانی هم 
ح��رف برای گفتن دارد. برای نمایش عریان جنایتی که رخ داده، 
کار پیچیده ای هم نباید بکنند، کافی  است تصویر و لیست زنان و 
کودکانی که توسط دستگاه کشتار اسرائیلی به قتل رسیده اند را 

مقابل گوش ها و چشم های جهانیان قرار دهند.
كارگروهی برای رساندن صدای حقانیت ملت ■

ما چطور می توانیم صدای حقانیت مردم ایران در جنگ تحمیلی 
دوم را به گوش مردم سایر نقاط دنیا برسانیم و این کار نهایتاً چه 
تاثیری خواهد داش��ت؟ تهیه کننده »شیار 143«، اواخر دهه ۹0 
در مصاحبه ای می گفت وقتی این فیلمش را به جش��نواره ای در 
کره جنوبی برده، دیده است خیلی ها با تعجب می پرسند مگر در 
ایران جنگی شده بود؟ واقعا عجیب است که در ایران جنگی به 
این بزرگی و تا این حد طولانی رخ داده و کس��انی که جزو الیت 

روشنفکری یک کشور خارجی هستند، حتی از رخ دادن آن باخبر 
نشده باشند. ما سینمای دفاع  مقدس را در اعلاترین حد کیفیت 
خود داشتیم اما معمولاً وقتی می خواستیم در فستیوال های جهانی 
حضور داشته باشیم، با نوع دیگری از آثار که کاملاً از این فضا دور 
بودند حضور پیدا می کردیم. حالا اما در عصر ارتباطات و گسترش 
فضای مجازی خیلی بعید است که کسی مطلقاً از وجود یک جنگ 
در جاهای دیگر جهان مطلع نشود و چیزی که امروز اهمیت پیدا 
می کند، تعیین طرف متجاوز و طرف برحق ماجراست. ما می توانیم 
از تجربه های جنگ تحمیلی اول استفاده کنیم و ببینیم در چه 
مواردی می توان فعال تر و موثرتر عمل کرد تا این صدای حقانیت 
در زیر غبار جعل و وارونه نمایی رسانه های جریان اصلی غرب مدفون 
نماند. استدلال دولت مردان غربی در برابر این سوال واضح مردم 
خودشان که چرا خود ما و اسرائیل حق داریم بمب اتم داشته باشیم 
و ایران حق ندارد، این است که ایران یک بازیگر نامعقول در نظم 
بین المللی است و صلاحیت داشتن چنین سلاحی را دارا نیست. 
این در حالی است که نظام سیاسی ایران بنا به فتوای ولی فقیه، 
داشتن سلاح هسته ای را به رغم توانایی ساخت آن ممنوع کرده 
و از آن س��و در حالی که رژیم صهیونیستی نامعقول ترین بازیگر 
سیاسی امنیتی جهان در تاریخ معاصره است، آنها به راحتی چنین 
جعل آش��کاری می کنند و حقایق را وارونه جلوه می دهند. ما در 
حال مذاکره بودیم که به ما حمله نظامی شد و غیر از نظامیان و 
دانشمندان کشور، تعداد زیادی از مردم عادی هم شهید شدند. 
تنها یک مورد از این ماجرا چیزی است که صهیونیست ها تحت 
عنوان حمله نمادین از آن یاد کردند؛ یعنی حمله به زندان اوین 
که در این حمله حدود ۸0 نفر به شهادت رسیدند. چرا سوال اصلی 
امروز که مردم آن کشورها از دولت مردان شان می پرسند نباید این 
باشد: آیا چنین رژیمی معقول است و اجازه داشتن بمب اتم دارد 
اما ایران حق اس��تفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای را هم ندارد؟ 
درس��ت است که دیگر مثل 4 دهه پیش مشکل اصلی رساندن 
خبر وقوع چنین جنگی به باقی نقاط دنیا نیست و همه از وجود 
آن مطلع اند اما حالا رسالت تبلیغی ما در سطح جهان تغییر کرده 
و باید بتوانیم حقانیت خودمان را جا بیندازیم. یعنی بدیهیاتی را 
که رسانه ها و سیاستمداران غربی در جهت وارونه نمایی آن تلاش 
می کنند به گوش همه برسانیم. به نظر می رسد ما احتیاج داریم 
در این زمینه کارگروهی تشکیل بدهیم و از امکان ها و حوزه های 
نفوذ فرهنگی مان در این زمینه حداکثر اس��تفاده را ببریم. مثلًا 
وقتی می بینیم فلان سینماگر ایرانی در جهان عرب یا در شرق 
آس��یا ارتباطات و محبوبیتی دارد، از او برای رساندن این پیام به 
آن مناطق استفاده کنیم و از کسانی که در کشورهای اروپایی و 
آمریکای شمالی چنین امکانی دارند هم برای رساندن پیام مان به 
آن نقاط بهره ببریم. برای ایجاد چنین کارگروهی، هم نهادهای 
فرهنگی کشور می توانند پیش قدم شوند و تسهیلاتی فراهم کنند 
و هم خود هنرمندان و صنوف مختلف سینمایی پای کار بیایند و 
همفکری کنند و ظرفیت های شان را ارائه بدهند. بدون شک ایجاد 
چنین فضایی خود ما را هم غافلگیر خواهد کرد و بسیاری از آنها 
که توقع همکاری یا تاثیرگذاری از آنها نداشتیم، ممکن است عالی 
بدرخشند و در مقابل تکلیف همه با عده ای دیگر روشن خواهد 
شد. از آنجا که دشمن ما در این جنگ رژیم صهیونیستی است و 
این رژیم نزد افکار عمومی دنیا، خصوصاً طی 2 سال اخیر بسیار 
منفور به نظر می رسد، در صورت اندیشیده شدن تدابیر هوشمندانه، 
تشکیل چنین کارگروهی و فعالیت در چنین زمینه ای می تواند 
بسیار موثر واقع شود و صدای حقانیت ملت ایران را به گوش همه 
مردم دنیا برساند؛ طوری که در دور احتمالی و بعدی نبرد، ما غیر 
از همدلی عمومی در داخل کشور، این بار موج جهانی همدلی با 

ملت ایران را شاهد باشیم.

چگونه هنرمند ایرانی می تواند صدای مظلومیت مردم ایران در جهان باشد؟

نوبت پیام رسانی هنرمندان

حضرت امام حسن مجتبی)ع(: 

 نه پاکدامنی، روزی را از انسان دور می کند و نه حرص
 روزی زیاد می آورد، چون روزی قسمت شده است 
و حرص زدن باعث مبتلا شدن به گناهان می شود.

قطعه موس��یقایی »علاج« از محسن چاوشی، در میانه های 
جن��گ ای��ران با رژیم صهیونیس��تی، موجی از تحس��ین های 
محبت آمیز را نس��بت به این هنرمند کشورمان به راه انداخت. 
محس��ن چاوش��ی که محبوبیتی ب��الا در میان چند نس��ل از 
علاقه مندان موسیقی کشور دارد، با انتشار این قطعه غیر از روحیه 
دادن به مردم، مارپیچ سکوت را شکست و ترس های ناخودآگاه و 
مخفی از مرزبندی با وطن فروشان را فرو ریخت. این اقدام او بیش 
از هر گروه و دسته دیگری، باعث حسادت و عصبانیت تعدادی 
از فعالان هنری برانداز شد که پس از سال 1401 از کشور خارج 
شدند و توقع داشتند که به عنوان قهرمانان و لیدرهای سیاسی 
مطرح ش��وند! حالا آنها خود را در موقعیتی می بینند که از هر 
لحاظ ورشکسته اند و به لحاظ روحی هم بسیار آسیب دیده اند. 
چند روز پیش خبر دروغی در فضای مجازی توسط سایبری های 
نفوذی دشمن منتشر شد که می خواست ارزش کار چاوشی را 
پایین بیاورد و شجاعت او در این اعلام موضع صریح را زیر سوال 
ببرد. ادعا ش��ده بود چاوشی برای خواندن این اثر 3.5 میلیارد 
تومان پول گرفته است. اشکان خطیبی، یکی از هنرپیشه هایی 
ک��ه بعد از س��ال 1401 از ایران مهاجرت ک��رد و به گروه های 
برانداز پیوست، بلافاصله به این خبر جعلی واکنش نشان داد و 
در توئیتر نوشت: »3.55 میلیارد تومن؟ ارزون حساب کردن«. 
محسن چاوشی هم در یک استوری اینستاگرام، با انتشار بخشی 

از آیه ۶۷ سوره مائده، واکنشی 
تلویحی به خطیبی نش��ان داد 
ُ یعَصِمُکَ مِنَ  و نوش��ت: »وَاللَّه
النَّهاسِ« یعنی خداوند تو را از شر 
مردم حفظ می کند. این عبارت 
قرآنی به طور کامل چنین است: 
»یَ�أیَُّهَا الرَّهسُولُ بلَِّغ مَا أنُزلَِ إلِیَکَ 
ِّکَ وإَنِ لَّهم تفَعَل فَمَا بلََّهغتَ  مِن رَّهب

ُ یعَصِمُکَ مِنَ النَّهاسِ« یعنی  ای پیامبر! آنچه را از جانب  رسَِالتََهُ واَللَّه
خدای تو بر تو نازل شده ابلاغ کن که اگر چنین نکنی رسالت خود 
را انجام نداده ای و خداست که تو را در برابر مردم حفظ می کند. 
البته اشکان خطیبی یک ساعت بعد از این توئیت خودش را حذف 
کرد؛ چرا که هیچ س��ندی برای آن وجود نداشت و برعکس به 
ارحتی می شد، دروغ بودن چنین ادعایی را ثابت کرد. به فاصله یک 
روز، کاظم بهمنی، شاعر قطعه »علاج«، داستان تولید و انتشار این 
اثر را در فضای مجازی منتشر کرد. بهمنی نوشت: »شب داشتیم 
با هم قدم می زدیم. بعد از کلی حرف به شوخی بهش گفتم تو 
هم ترسیدیا! گفت ذره ای نمی ترسم. ما، جنگ زده ایم، اما خیلی 
از این »مردم« با مقوله  جنگ غریبه ان. باورم نمیش��ه دوباره به 
خاکمون تجاوز شده. گفت »مردم« خیلی مضطربن. همه بغض 
دارن... کاش می شد براشون یه کاری کنیم. برگشتیم خونه اش. 

ساعت ده ونیم شب بود. صدای 
پدافند قطع نمی شد. یه ملودی 
که از قبل ساخته بود رو واسم 
پخش ک��رد و گفت رو همین 
خط بنویس. فوادیان قهوه برام 
درس��ت کرد که خوابم نبره. تا 
صبح بند به بند می نوشتم و اون 
بند به بند رو می خوند. ساعت 4 
صبح شده بود. فوادیان خوابیده بود. اثر کافئین قهوه رو هم دیگه 
احساس نمی کردم. اما همچنان اون اصرار داشت که نخواب. به 
صورتش که نگاه می کردم انگار یه موضوعی خوابو از چش��اش 
گرفته بود. توی اتاق پش��ت میز نشسته بودم و می نوشتم. هر 
یه ربع بهم سر می زد که نخوابیده باشم و هی با حرفاش سعی 

داشت تهییجم کنه:
»کاظم مردم! خطاب به »مردم« بنویس! بگو هر چی بزنن ما 
هم جواب می دیم. یه چی بگو دلاشون قرص شه، بگو نترسن. 
این سر و صدا ها بیش��ترش واسه نفوذیاس. بگو »خدا هوامونو 
داره... کاظم پیچیده اش نکن. س��اده و صریح بنویس که همه 

»مردم« بفهمن...«
ساعت ۷ صبح... کار من تموم شده بود. کف اتاق )استودیو( 
دراز به دراز افتاده بودم و چش��ام داش��ت بسته می شد. از فشار 

خواب نمی تونس��تم بهش بگم کولر رو خاموش کن و حسابی 
سردم بود. ساعت ۸ صبح... با صدای اسپیکرا چشامو به زور باز 
کردم. از روی صندلی برگشت و با یه لبخند رضایتی نگام کرد. 
گفت تمومه؟! نمی دونم ساعت چند یه ملحفه ای کشیده شد روم 
و در اتاق آروم بسته شد. امروز دیدم یه نفر نوشته که چند میلیارد 
پول بابت علاج گرفته! ای کاش واقعا حرفش درست بود! چون 
اون نمی دونه که محسن بیشتر پولی که درمیاره رو کجا هزینه 
می کن��ه! که اگه خرج خودش کرده بود الان توی یه خونه ۹0 

متری معمولی مستاجر نبود«.
گفتنی اس��ت اش��کان خطیبی پس از مهاج��رت و انجام 
فعالیت های سیاسی ضدوطنی اش، از آنجا که در موقعیت بسیار 
بدی نزد افکار عمومی ایران قرار گرفت و عملاً به یک ورشکستگی 
تمام عیار رسید، به لحاظ روحی و روانی دچار اختلالات گسترده ای 
ش��ده اس��ت. این قضیه غیر از آنکه از خلال مصاحبه های این 
هنرپیشه سابق با رسانه های معاند فهمیده می شود، از واکنش های 
او در فضای مجازی و جر و بحث هایش با س��ایر کاربران که به 
شکل غافلگیر کننده ای پر از فحاشی های رکیک است، به وضوح 
قابل درک است. در چنین فضایی دیدن موفقیت محسن چاوشی 
که سمت درست تاریخ ایستاده و محبوبیت فراوانی بین مردم 
پیدا کرده، می تواند ضربه های روحی ویرانگرتری به شخصی مثل 

اشکان خطیبی وارد کند.

واكنش اپوزیسیون ورشکسته به قطعه موسیقایی علاج

وشان به محبوبیت محسن چاوشی وطن فر حسادت کور 

فرهنگ و هنر
پنجشنبه 12 تیر 14۰4

وطن امروز    شماره 4356

 امام حسین)ع( و اصحابش 
تاریخ را نجات دادند

می خواه��م از روی 
مقتل »ابن طاووس« 
- کت��اب »لهوف« - 
ی��ک چن��د جمله 
ذکر مصیبت کنم و 
چند صحنه از این 
صحنه های عظیم را برای ش��ما عزیزان بخوانم. 
ای��ن مقتل، مقتل بس��یار معتبری اس��ت. این 
س��یدبن طاووس فقیه است، عارف است، بزرگ 
اس��ت، صدوق است، موثق اس��ت، مورد احترام 
همه است. ایشان نخستین مقتل بسیار معتبر و 
موجز را نوشت. البته قبل از ایشان مقاتل زیادی 
است اما وقتی لهوف آمد، تقریبا همه آن مقاتل، 
تحت الشعاع قرار گرفت. این مقتلِ بسیار خوبی 
است؛ چون عبارات، خیلی خوب و دقیق و خلاصه 
انتخاب شده است. من حالا چند جمله از اینها 

را می خوانم...
یک منظره دیگر، منظره میدان رفتن علی اکبر 
علیه الس��لام اس��ت که یکی از آن مناظر بسیار 
پرماج��را و عجیب اس��ت. واقعا عجیب اس��ت؛ 
از هم��ه  ط��رف عجی��ب اس��ت. از جهت خود 
 امام حس��ین عجیب اس��ت؛ از جهت این جوان 
- علی اکب��ر - عجیب اس��ت؛ از جه��ت زنان و 
بوی��ژه جناب زین��ب کبرا عجیب اس��ت. راوی 
می گوید این جوان پیش پدر آمد. اولا علی اکبر 
را 1۸ تا 25ساله نوشته اند. می گوید: »خرج علی 
بن الحسین«؛ علی بن الحسین برای جنگیدن، از 
خیمه گاه امام حس��ین خارج ش��د. باز در اینجا 
راوی می گوید: »و کان مِن اش��به النّاس خلقاً«؛ 
این جوان، جزو زیباترین جوانان عالم بود؛ زیبا، 
رشید، شجاع. »فاستأذن اباه فی القتال«؛ از پدر 
اجازه گرفت که برود بجنگد. »فأذن له«؛ حضرت 
بدون ملاحظه اذن داد. درباره »قاسم بن الحسن«، 
حضرت اول اذن نمی داد و بعد مقداری التماس 
کرد، تا حضرت اذن داد اما »علی بن الحسین« که 
آمد، چون فرزند خودش اس��ت، تا اذن خواست، 
حض��رت فرمود ب��رو. »ثمّ نظر الی��ه نظر یائسٍ 
من��ه«؛ نگاه نومیدانه ای به این جوان کرد که به 
میدان می رود و دیگر برنخواهد گشت. »و ارخی 
علیه السلام عینه و بکی«؛ چشمش را رها کرد و 

بنا کرد به اشک ریختن.
یکی از خصوصیات عاطفی دنیای اسلام همین 
اس��ت؛ اش��ک  ریختن در حوادث و پدیده های 
عاطفی. شما در قضایا زیاد می بینید که حضرت 
گریه کرد. این گریه، گریه جزع نیست؛ این همان 
ش��دت عاطفه اس��ت؛ چون اسلام این عاطفه را 
در فرد رش��د می دهد. حضرت بنا کرد به گریه  
کردن. بعد این جمله را فرمود که همه شنیده اید: 
»اللهم اشهد«؛ خدایا خودت گواه باش. »فقد برز 
الیهم غلام«؛ جوانی به س��مت اینها برای جنگ 
رفته است که »اشبه النّاس خُلقاً و خَلقاً و منطقاً 

برسولک«.
ی��ک نکته در اینجا هس��ت که من به ش��ما 
ع��رض کنم. ببینید؛ امام حس��ین)ع( در دوران 
کودک��ی محبوب پیامبر بود؛ خود او هم پیامبر 
را بی نهایت دوس��ت می داش��ت. حضرت ۶-۷ 
ساله بود که پیامبر از دنیا رفت. چهره پیامبر، به 
صورت خاطره بی زوالی در ذهن امام حسین)ع( 
مانده اس��ت و عش��ق به پیامبر در دل او هست. 
بعد خدای متعال، علی اکبر را به امام حسین)ع( 
می دهد. وقتی این جوان کمی بزرگ می شود، یا به 
حد بلوغ می رسد، حضرت می بیند چهره، درست 
چهره پیامبر است؛ همان قیافه ای که اینقدر به او 
علاقه داش��ت و اینقدر عاشق او بود، حالا این به 
جد خودش شبیه شده است. حرف می زند، صدا 
شبیه صدای پیامبر است. حرف  زدن، شبیه حرف  
زدن پیامبر اس��ت. اخلاق، شبیه اخلاق پیامبر 
است؛ همان بزرگواری، همان کرم و همان شرف.

بعد اینگونه می فرماید: »کنّا اذا اش��تقنا الی 
نبیّک نظرنا الیه«؛ هر وقت دل مان برای پیامبر 
تنگ می شد، به این جوان نگاه می کردیم اما این 
ج��وان هم به میدان رفت. »فص��اح و قال یابن 
سعد! قطع الل رَحِمَک کما قطعت رَحِمی«. بعد 
نقل می کند که حضرت به میدان رفت و جنگ 
بسیار شجاعانه ای کرد و عده زیادی از افراد دشمن 
را تارومار کرد؛ بعد برگشت و گفت تشنه ام. دوباره 
به طرف میدان رفت. وقتی که اظهار عطش کرد، 
حضرت ب��ه او فرمودند: عزیزم! یک مقدار دیگر 
بجنگ؛ طولی نخواهد کشید که از دست جدت 
پیامبر سیراب خواهی ش��د. وقتی امام حسین 
این جمله را به علی اکبر فرمود، علی اکبر در آن 
لحظه آخر، صدایش بلند ش��د و عرض کرد: »یا 
ابتا! علیک السلام«؛ پدرم! خداحافظ. »هذا جدی 
رسول اللَّه یقرئک السّلام«؛ این جدم پیامبر است 
که به تو سلام می فرستد. »و یقول عجل القدوم 

علینا«؛ می گوید بیا به سمت ما.
اینه��ا منظره های عجیبِ این ماجرای عظیم 
اس��ت و امروز هم ک��ه روز جن��اب زینب کبرا 
سلام الل  علیهاس��ت. آن بزرگوار هم ماجراهای 
عجیبی دارد. حضرت زینب، آن کسی است که 
از لحظه شهادت امام حسین)ع(، این بار امانت را 
بر دوش گرفت و شجاعانه و با کمال اقتدار، آنچنان 
که شایسته دختر امیرالمؤمنین است، در این راه 
حرکت کرد. اینها توانس��تند اسلام را جاودانه و 
دین مردم را حفظ کنند. ماجرای امام حس��ین، 
نجات بخشی یک ملت نبود، نجات بخشی یک امت 
نبود؛ نجات بخشی یک تاریخ بود. امام حسین)ع(، 
خواهرش زینب و اصحاب و دوس��تانش، با این 

حرکت، تاریخ را نجات دادند.
سیدعلی حسینی خامنه ای
بیانات در خطبه  های نماز جمعه - 13۷۷/2/1۸

گردآورنده:تقی دژاكام

به عبارت دیگران

در علم مکانیک جامدات و مهندسی 
مواد، برای افزایش استحکام فلزات 
و  گرماده��ی  روش ه��ای  از  گاه 
سرمادهی متوالی استفاده می شود. 
فلز را تا جای ممکن داغ می کنند، 
سپس به سرعت سردش می کنند تا 
ساختار درونی آن تغییر کند و مقاومتش بیشتر شود. این روش 
اما تا زمانی مؤثر است که »اندازه« داشته باشد. اگر گرما بیش 
از حد باش��د، یا اگر سرد شدن بیش از اندازه سریع و ناگهانی 
انجام شود، فلز به  جای سخت  شدن، ترک برمی دارد و شکننده 
می شود. تکرار بیش از حد این فرآیند، حتی مقاوم ترین فلزات 
را هم فرس��وده و ناپایدار می کن��د. گویی همین قاعده درباره 
جوامع انس��انی هم صدق می کند. جامع��ه ای که پی درپی در 
معرض التهاب ها و ش��وک های خبری، سیاسی یا امنیتی قرار 
بگیرد، جامعه ای که مدام گرم و سرد شود، تاب آوری خود را از 
دست می دهد. نه اینکه مقاومت نداشته باشد اما این نوسانات 

ممتد، انسجامش را سست می کند. همانطور که اگر بلافاصله 
پس از نوشیدن چای، بستنی یا آب یخ بخوریم، به دندان درد 
دچار می شویم، جامعه هم نمی تواند مدام در معرض التهاب های 
طراحی شده بدون پیامد بماند. هر چند حدی از آن طبیعی است 
و مسیر رشد یک جامعه را هموار می کند. این روزها که جنگ 
تحمیلی رژیم صهیونیستی علیه ایران با عقب نشینی تل آویو و 
پذیرش آتش بس به نقطه ای حساس رسیده است، آنچه از این 
تقابل باقی مانده، تنها دستاوردهای میدانی یا بیانیه های سیاسی 
نیست، بلکه مهم تر از آن، حرارت اجتماعی، جو ملی  و روحیه 
سلحشوری ای است که در ایران شکل گرفت. برخلاف برخی 
گمانه ها، جامعه ایران نه تنها از ادامه نبرد دلزده نشد، بلکه برای 
نخستین بار در سال های اخیر، سطحی از اجماع و انگیزش ملی 

را تجربه کرد که نشان دهنده گرمایی درونی و عمیق بود.
اما درست در همین نقطه، جایی  است که خطر آغاز می شود. 
دشمنان این مردم خوب می دانند که اگر نتوانستند جامعه ای 
را از طریق جنگ نظامی شکس��ت دهند، باید آن را با جنگ 
روانی و نوسان های عاطفی تضعیف کنند. خبری بد، شایعه ای 
از تفرقه میان سران قوا، اختلافی گزنده میان سیاستمداران یا 
حتی انتشار خبر یک خیانت واقعی یا ساختگی، کافی  است تا 
دمای این ملت ناگهان پایین بیاید. آنها بر موج های سرد و گرم، 
دقیق سوار می شوند تا جامعه ای مقاوم را به جامعه ای مردد و 
شکننده تبدیل کنند. آیه 140 سوره آل عمران به روشنی همین 
موضوع را نشان می دهد که نوسان های خبری و حوادث تلخ و 
شیرین، جزو طبیعت آزمون هاست. اما کسانی در این نوسان ها 

پایدار می مانند که ایمان و بصیرت داشته باشند و گرنه جامعه ای 
که مدام داغ و سرد می شود، انسجام خود را از دست می دهد.

یََّهامُ  لُهُ  وَتلِْأکَ الْأ ثْأ حٌ مِّ مَ قَرْأ ْأقَوْأ حٌ فَقَدْأ مَسَّه ال کُمْأ قَرْأ سَسْأ »إنِ یمَْأ
دَاءَ   َّهذِینَ آمَنُوا وَیتََّهخِذَ مِنکُمْأ شُ��هَ لمََ الل ال ندَُاولِهَُا بیَْأنَ النَّهاسِ وَلیَِعْأ
المِِینَ؛ اگر بر شما زخمی رسید، به آن قوم نیز  ُ لَا یحُِبُّ الظَّه وَاللَّه
همچنان زخمی رسیده است. و این روزگار است که هر دم آن 
را به مراد کسی می گردانیم، تا خدا کسانی را که ایمان آورده اند 
بشناسد و از شما گواهان گیرد. و خدا ستمکاران را دوست ندارد«.

ما هنوز در نقطه گرما ایستاده ایم. هنوز امید در میان مردم 
زنده است. اما باید حواس مان باشد. آنچه امروز به دست آمده، اگر 
با نوسانات پی درپی از جنس التهاب های برنامه ریزی شده و اخبار 
متناقض پیگیری شود، ممکن است بافت انسجام را سست کند. 
اینجاست که نقش سیاستمداران، رسانه ها و نخبگان اجتماعی 
حیاتی می شود. شایران، همچون پولادی مقاوم است اما حتی 
پولاد هم اگر مدام داغ و سرد شود، ترک برمی دارد. مراقب ترک ها 

باشیم و روی تحکیم بافت این پولاد کار کنیم.

چگونه باید روحیه مردم ایران را آماده نبرد با دشمنان نگه داشت

پاسداری از امید اجتماعی
حاتم ابتسام

معین احمدیان


